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И лозаригЬ подобно на зем-
ледЪлиитЪ неможаха да отидатъ 
до край въ радосдьта си за 
една изобилна реколта: Три а-
таки на перноспората по лис
тата, една на оидиума по гроз
дето и ето днесъ сме изпра
вени предъ друга злина: по
тъмняване и посиняване, или за
червяване и падане на зърно
то ся или безе набрзчкване. 

Най-много е нападнато и по
разено гроздето на сортовете 
шасла-доре, патите и чаушз, а 
по-малко еж засегнати миске
та, димята, резекиитп и др. А 
по местности най-вече еж по
страдали ниските мйста, чер-
нопръстници, които еж по мал
ко изложени на въздушно те
чение. Високите места и б"6ло-
пръстниците еж сравнително 
по запазени. 

Паралелно сътова се забелез-
ва пригоръ на зърната отъ го
рещините, а на много места 
наредъ съ тия две повреди е 
започналъ опустошенията си и 
оидиума, съ една речъ три зли-
ни, които отъ нЪколко деня 
насамъ еж поставили въ тре-
петъ всички лозари — незнае-
щи какво да правятъ и отда
ващи повредите ту на оидиума 
и засилватъ пушенето съ сера, 
ту на пригоръ отъ употребле
нието на сжщата, или на саи-
ма, ту на ненавременното ко
пане, на градушката, на дъж
да и пр. 

ВЪрното е че тази болесть е 
така наречената гроздовят-ва 
пияна, ИЛИ перноспора,коятосе 
загнездява въ съединението на 
зърното и чепката и отъ тамъ 
се разпростира въ вжтрешно-
стьта, безъ да образува харак
терната по листата плесенъ. 
Нарича се ощ е т ъ м к о гийснг 
(Ко4 Ьгип), близко до черното 

гниене (Влакъ-Ротъ), к о е т о 
прави внезапни атаки върху 
гроздовете при влажно и топ
ло време въ низките и по за
душени мЪста. 

Като предпазително средство 
въ такива години и места за 
препоржчване е вевкога следъ 
образуване на зърната, не
зависимо отъ пръскането вър
ху листата съ борделезовъ раз-
зтворъ 172%» Да с е прави спе
циално пръскане върху грозде
то съ юлици-ш р а з т в о р ъ 
доЗ%, като сжщевременно се 
прибави и сЪра като предохра-
нитель и противъ оидиума, а 
освенъ това да стане разтвора 
и по гъсть. Понеже подобно 
пръскане мацина еж правили, 
много места има нападнати 
и заразените части на гроз
довете неминуемо еж изгубе
ни, но понеже заразата може 
и да се локализира ако нас-
тжпи вптровито и сухо време, 
а може и да се разшири при 
дзждове и силна роса, налага 
се да се пристжпи веднага къмъ 
поменатото специално пръска
не съ засиленъ борделезовъ 
разтворъ (3% синъ камъкъ и 
2—3% варь). Ако обаче пръ
скането има чисто предохра-
нителенъ характеръ т. е. ако 
още нема видими признаци и 
условия за болестьта, борде-
лезовия разтворъ за гроздето 
може да бжде 2%. 

Прибавянето на сбра сжщо 
3% къмъ разтвора за съвмест
но действие и противъ оидиу
ма става или чрезъ разстопя-
ването й въ варьта при гасе-
нето, въ който случай дейст
вието и ослабва, или чрезъ 
сило размесване (понеже е 
неразтопима) най-напредъ съ 
малко вода да стане тесто и 
после чрезъ дълго мачкане въ 
варовитото млеко. Или съ мал-

шеть 
ко разтворъ да се размеси и 
често да се бърка за да не изли
за на повърхностьта на раз
твора и да не се отаява на дъното. 
Сжщо се иска машината пръс
качка често да се разклаща и 
изплаква, за да не се запушва. 

При пръскането добре е да 
не се помпа безпирно, а като 
се запуши канелката, да се 
помпа докато машината добре 
се напрегне следъ което ржч-
ката се оставя свободна. Тога
ва съ едната ржка се държи 
разпръсквача, а съ другата — 
канелкат-а>«-~която.-«-за—- всеки .-
гроздъ или купчина отъ гроз
дове се отваря и пакъ затваря, 
докато ослабне машината ко
гато се пакъ затваря и наново 
се напомпва. 

За икономия на разтвора и 
ако гроздето виси свободно 
както е при хасмите може са
мите гроздове да се натопя-
ватъ въ малъкъ еждъ пъленъ 
съ разтворъ, или като се поли-
ватъ гроздовете, падащия раз
творъ да се събира пакъ въ 
сжщия еждъ. 

Вместо сера може да се у-
потреби саимб, който по сво
бодно се разбърква въ разтвора 
а камуто не |е удобно, или е 
мжчно да размесва праха въ 
борделезовия разтворъ, а за-
белезва появенъ и оидиума, 
може веднага следъ пръскане
то да опуши мокрото грозде 
чрезъ серна духалка сб саимв, 
или сгьрене прахе разм/ьсенг 
на половина се пресгьта дерве-
на пепель. 

Тоя родъ гроздова мана не за 
пръвъ пжть се появява въ Вар 
ските лозя. Веднъжъ е забеле-
зана презъ 1919 г., а за втори 
пжть презъ 1925 г. само че не 
въ такъвъ големъ размеръ. 

И тогава, както сега, тия, 

които употребиха навреме пръ 
скането съ засиленъ борделе
зовъ разтворъ можаха да ло-
кализиратъ болестьта, а тия 
които по рано беха изършили 
специално пръскане на гроз
дето можаха да го запазятъ отъ 
зараза. Понеже течностите 
мжчно се закрепватъ върху 
гроздовете некои прибавяха 
захарь, сапунъ, калофонъ и др. 
вещества въ разтвора за да го 
правятъ лепкавъ, а беха се по
явили специални прахове — 
смесъ отъ серни и сииъ ка-
мъчни съединения за прашене 
вместо пръскане, безъ обаче 
чувствителни резултати. 

Нека се знае че всякакво 
пушене се сгъра противе оиди
ума или прескането се борде-
лезове разтворе противъ гние
нето има сила и значение само 
сега, докато гроздето е яюрида 
т.е. зелено и твердо. Почне ли да 
омеква|и зрее, тогава всекакво 
пръскане става излишно, оидиу
ма престава да се развива, но 
ефекта отъ него, както и само
то гниене продължаватъ безъ 
да можемъ да употребимъ как
вото и да е средство поради 
наближаващето пребиране на 
реколтата. 

Пръскането би могло да се 
отбегне само ако забележимъ 
още първите дни, че нападна
тите зърна изведнажъ засъх-
натъ, безъ да продължаватъ 
да предаватъ повредата на дру
гите зърна което означава, че 
болестьта се локализира. \Ъъ 
в с е к и с л у ч а й най-мал-
ката полза отъ пръскането ще 
е тая, че гроздето ще бжде за
пазено отъ втора атака, вероят-
ностьта за появяването на коя
то не е малка при сжществую-
щите климатически условия 
презъ настоящето лето. 

Е. Балтаджиевъ, агрономъ 

Варна, 26 юли 1930 год. 



Стр. 2. Варненски окржженъ вестникъ Брой 10. 

Къмъ типизиране 
Докато презъ следващите, 

непосредствено следъ голямата 
война години срещу голямо и-
зобилие на книжни пари свЪ-
тътъ се намираше предъ не-
доимъкъ въ много продукти 
отъ първа необходимость, днесъ 
следъ изтичането на първото 
десетилетие отъ години въмиръ 
ние се намираме предъ усло
вия тъкмо противоположни: 
напрегнатите стопански усилия 
у отделните, народи къмъ съз
даване блага надминаха грани
ците. на потребностите и ние 
днесъ сме предъ наличностьта 
на много продукти, срещу единъ 
голЪмъ недоимъкъ на парични 
средства. Това положение се 
чувствува най-много въ обла-
стьта на земледйлското про
изводство защото действително 
най-големи усилия отделните 
държави- даже и индустриал
ните положиха тъкмо за това 
производство. 

Неминуемото последствие отъ 
това неравнов-всие неможеше 
да бжде друго освенъ днескаш-
ното грамадно спадане цените 
на хранит-6 въ всички страни 
на света и една нелоялна тъй 
да се каже конкуренция, коя
то водятъ отделните държави 
производителки на зърнени хра
ни, а4 сжщо така и митнишки-
те затруднения, които създа-
ватъ досегашните вносителки 
на такива. 

Подъ сжщигЬ удари попада 
днесъ и българскиятъ произ
водители, който съ не малка 
болезненость понася, тежкото 
положение, произходяще отъ 
голямото обезценяване на про 
изведенията, за които е рабо-
тилъ ц/бла година. 

Длъжни сме обаче да при-
знаемъ че обезценяването не е 
така чувствително спрямо про
изведенията, които по качество 

стоятъ по добре, че днесъ на-
примЬръ ако отидемъ въ жит
ната борса ще видимъ, че има 
пшеница която е добила 35 
—40 лв. на крина, но има та
кава, която добива и около 70 
лева. 

Поуката отъ това ще бжде 
разбира се тази, че требва меж-, 
ДУ другите мерки за подобре
ние на пазаря, да се заработи 
усилено за подобрение нашите 
зърнени произведения не само 
по количество, но и по качество, 
като същевременно се премах
не досегашното голямо разноо
бразие въ чистотата и каче
ството на производството въ 
отделни стопани и отделни на
селени мЪста. 

Подобно изеднаквяване чрезъ 
подобрение качествата на хра
ните, съ цель да се уравиятъ 
те на нивото на изискващите 
се отъ пазаря условия се на
рича ТИПИЗИРОНе и къмъ него 
се стремятъ вече всички дър
жави износителки на какви и 
да е земледелски произведения, 

Преди известно време въ Со
фия се е състояла една конфе
ренция по типизиране на хра
ните за износъ, свикана отъ 
г. министра на търговията г, 
Мишайковъ подъ негово пред
седателство. Участвували еж 
представители на Варненската, 
Бургаската и Русенската сто
кови борси а сжщо така и на 
министер. на земледелието. 
> Конференцията е констати

рала големата необходимость 
за страната щото тя да изнася 
на пазаря само чисто безъ ни
какви примеси, доброкачестве
но и • главно семе оте единь 
общв типд зврнени храни, кой
то да повдигне реномето на 
местното производство и да 
добие задоволителни цени на 
пазаря. 

Разгледани еж били разните 
начини по които ще може да 
се дойде до цельта и възмож
ностите щото къмъ пречиства
не на семената и изнасянето 
имъ чисти и типизирани да се 
почне още веднага, обаче кон
статирана е въ сжщото време 
техническата невъзможность 
въ тоя моментъ за борсите да 
предприематъ те пречиства
нето и типизирането на хра
ните. Действително неразумно 
би било да. се уаеличаватъ раз
носките по износъ и съ това 
да се намалява и пазарната 
стойность на храните, като се 
допуща сжщевремено търгов
ците по гарите да правятъ 
разни примеси и докато и са
мите, производители не. еж още 
съзнали нуждата отъ изнася
нето само на пречистено зърно. 

Ето защо конференцията е 
решила по тоя въпросъ да се 
върви отъ по-лесното и ефте-
ното къмъ по-трудното, а и-
менно: 

1) да се препоржча на про
изводителите да извасятъ на 
пазаря само доброкачествено 
и пречистено отъ примеси 
зърно. 

2) да се препоржча на тър-
говците-житари по гарите да 
не правятъ примеси на. чисти 
съ нечисти храни, а да се по-
стараятъ да изпращатъ за из
носъ само чисти храни. 

3) заедно съ това да се върви 
къмъ създаване на условия за 
окончателното пречистване и 
типизиране на храните въ из
носните пунктове, което ще 
стане постепено съобразно съ 
средствата и приспособленията. 

Никой не ще отрече големо-
то значение на пречистката 
още въ самото стопанство. Има 
ли смисъль да се носи вместо 
само пшеница напримЪръ една 
смесица отъ пшеница, ржжь, 
фий и др вънкашни примеси, 
които само увеличаватъ товара 
безъ да допринасятъ нещо за 
увеличение на стойностьта му, 
напротивъ я намаляватъ? Сор
тирането на зърното е една 
наложителна работа преди вси
чко за нуждите отъ доброка-
чествеото семе, а после и отъ 
изискванията на пазаря. 

Най-вече отъ всеки другъ 
пжть се налага пречистването 
за тази година още е поради 
това, че посевите пострадаха 
отъ чамХнв и че голема часть 
отъ зърното не може да пред
ставлява отъ себе си задово
лителна пазарска стока. 

Длъжность следователно е на 
всеки стопанинъ да разбере 
изискванията на момента и да 
направи възможното за повди
гане реномето на нашите зър
нени произведения. 

Е. Балтаджиевъ 

Т.О Н ГИ 
Тази е нова дума въ нашия 

езикъ, означающа единъ новъ 
съкратенъ начинъ за мани
пулиране на местните тютюни 
преди изнасянето имъ въ стрн-
ство. Както е известно, нареде
ния въ елпезета и въ денкове 
местенъ тютюнъ така суровъ 
се продава отъ производители
те на закупувачите, които го 
подлагатъ на специална прера

ботка, наречена манипулация. 
Тази преработка се състои въ 
развързвакето на денковете и 
елпезетата листъ по листъ, 
сортирането имъ споредъ ка
чеството на листа и нановото 
имъ вързване на денкове вече 
манипулиранъ тютюнъ съ стой
ность най-малко 20 — 25 лева 
на килограмъ повече отколко
то суровия — разлика равна 

П Р О Т О К О Л Ъ 
№ 3 

на Варненския окръженъ съветъ, Н-р'а редовна сесия отъ 
XIV избирателенъ периодъ. 

Заседание на 3 февруари 1930 год. 
Откриване заседанието въ 14 часа. Председателя следъ като 

констатира уворумъ, обяви заседанието на съвета за открито. 
Прочитане, приемане и подписване протокола Ма № 1 и 2 на 

съвета. 
Решение МЬ 6 

Избиране членове въ бюджетарната комисия. Председателя съ
общи, че по взаимно съгласие на групите, за членове въ бюджетар
ната комисия еж определени окр. съветници: Д; Ралчевъ, Недю Въ-
левъ, Д-ръ Д. Цоневъ, Филипъ Рафаиловъ, Ив. Тодоровъ, Неделчо 
Баевъ и Ахмедъ х. Бекировъ. 

Гласувано окръжния съветъ р е ш и : 
За членове въ бюджетарната комисия избира окр. съветници: 

Димитръ Ралчевъ, Недю Вълевь, Д-ръ Д. Цоневъ, Фил. Рафаиловъ, 
Иаанъ Тодоровъ I, Недвлко Баевъ и Ахмедъ х. Бекировъ. 

Решение № 7 
Избиране членове въ прошетарната комисия. Председателя съ

общи, че по взаимно съгласие на групите, за членове въ прошетар
ната комисия съ определени окръжните съветници: Николай Паница, 
Иванъ Велчевъ, Дабко П. Дабковъ, Хр. Митевъ и Ив. х. Продановъ. 

Решение № 8 
Избиране членове въ инвентарната комисия. Председателя съ

общи, че по взаимно съгласие на групите, за членове въ инвентар
ната комисия съ определени окр. съветници: Дабко П. Дабковъ, Хр. 
П. Горневъ и Костадинъ Колевъ. 

Гласувано окръжния съветъ р е ш и : 
За членоае въ инвентарната крмисия избира окръжн. съветници: 

Дабко П. Дабковъ, Христо П. Горневъ и Костадинъ Колевъ. 
Решение Ме 9 

Избиране членове въ пътната комисия. Председателя съобщи, че 
по, взаимно съгласие на групите, за членове въ пътната комисия съ 
определени окр. съветници: Дабко П Дабковъ, Анг. Христовъ, Ставри 
Яневъ, Димо Шиковъ и Тодоръ Якимовъ. 

Гласувано отъ окр. съветъ р е ш и : 

За членове на пътната комисия избира окр. съветници: Дабко П. 
Дабковъ, Ангелъ Христовъ, Ставри Яневъ, Димо Шиковъ и Тодоръ 
Якимовъ. 

Решение № 10 
Избиране членове въ отчетната комисия. Председателя съобщи, 

че по взаимно съгласие на групите, за членове въ отчетната комисия 
съ определени окр. съветници: Филипъ Рафаиловъ, Гавраилъ Цсн-
ковъ, Сали х. Юмеровъ, Димо Шиковъ и Тодоръ Якимовъ. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : 
За членове въ отчетната комисия избира окр. съветници: Филипъ 

Рафаиловъ, Гавраилъ Цонковъ, Сали х. Юмеровъ, Димо Шиковъ и 
Тодоръ Якимовъ. 

. Решение № 11 
Избиране членове въ комисията по отцепване села и пр. Пред

седателя съобщи, че по взаимно съгласие на групите за членове въ 
комисията по отцепване селата и пр. съ определени окр. съветници: 
Ангелъ Янчевъ, Илия Караджовъ, Рифадъ Мусовъ, Ангелъ Маноловъ 
и Хр. Митевъ. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : 
За членове въ комисията по отцепване селата и пр. избира окр. 

съветници: Ангелъ Янчевъ, Илия Караджовъ, Руфадъ Мусовъ, Ангелъ 
Маноловъ и Христо Митевъ. 

Д и м о Ш и к о в ъ . Вчерашното заседание, което е държалъ 
окр. съветъ въ стопанството „Св. Констатинъ" е неправилно и неопо-
вестено своевремено на окр. съветници, още повече, че въ протокола 
на първото заседание не е поменато, че окръжния съветъ ще засе
дава въ стопанството. 

П р е д с е д а т е л я . Въ протокола е пропустнато да се упомене 
че съвета ще държи заседание въ „Св. Константинъ", но такова ре
шение се взема и поправката требва да се нанесе въ протокола. 

Който е съгласенъ да се счита вчерашното заседание въ мона-
стиря и въпроса се ликвидира, моля да си дигне ръката. 

Болшинство — приема се. 

Решение Ме- 12 
Разрешаване отпускъ на окр. съветникъ Христо П. Горневъ. 

Председателя съобщи, че е постъпило заявление отъ окр. съветникъ 
Христо П. Горневъ, съ което моли да му се разреши четири дневенъ 
отпускъ считанъ отъ 3 т. м , понеже презъ тези дни НГБЛЪ да бъде 
въ София. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : 
Разрешава на окр. съветникъ Христо П. Горневъ 4 дневенъ от

пускъ, считанъ отъ 3 т. м. 
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на разноските. по преработка
та като се има предвидъ, че 
по досегашния начинъ на работа 
150 работници дневно едва съ 
могли да манипулиратъ 5—600к. 

При тоя сръвнително скъпъ 
начинъ за манипулацията на 
тютюня се постигатъ дг.е цели: 
Първо, съобразно съ сортмров-
ката по цзЪтъ, ароматъ и пр 
на отделните, листа, се добива 
възможиость да бждатъ отде
лени тютюните отъ високите 
качества и така изнесените да-
ватъголЪмо реномевъстранство 
на производството въ стра
ната и друго създаваше се ра
бота на населението въ тютю-
непроизводителните центрове, 
работа плащана разбира се съ 
капитали идещи отъ вънъ. 

Ндпоследъкъ обаче фирмите 
износителки съ прибягнали до 
единъ новъ начинъ за преработ
ка на тютюните, състоящъ се 
въ едно повърхностно класира
не и бързо пресуване за из-
носъ въ странство ви» тттгм 
съ което намаляватъ въ значи
телна степенъ мзнипулацион-
нитЯ разноски най-малко- 4—5 
пжти, защото при тоя начинъ 
150 души работници дневно 
могатъ да изработятъ не вече 
600, а най малко 3000 кграма. 
и съ това на вейки изнесенъ 
килограмъ намаляватъ разнос-
китЪ съ по около 20 лева па

ри, които не влизатъ въ стра
ната, местното р«ботничество 
е лишено" отъ тЪхъ и е осждено 
въ разм-Ьръ у/4 на безработица. 
Вследствие на това по рано въ 
Гърция, а дкесъ и у насъ се 
явява едно брожение на тютю
ноработниците за въ полза на 
стария начинъ на манипулация. 

Кой ще побЪди въ борбата 
между работничеството и ек-
спортьоригЬ още не се знае, 
но изглежда, че тоя въпросъ не 
ще може да се разреши безъ 
намесата на държавата, която 
е заинтересувана о с в е н ъ 
въ размера на влезлите и из
разходвани вътре въ страна
та пари още и въ начина по 
който се износя тютюня, до 
колкото качеството му си за
пазва реномето на родния тю-
тюнъ и до колко съ това се 
запазватъ интересите на бъл
гарския производитель, за ко
гото не е все едно въ какъвъ 
видъ се показва производство 
то му предъ чужденците и 
каква цена може следъ това да 
получи за него. 

ЕИзрва се изобщо, че държа
вата ще влезе въ правата си 
и ще може да наложи извесни 
мерки, които да запазятъ тю
тюневото производство въ стра
ната на надлежната висота. 

Я. 

Д-ръ В Пачевъ. 

В н п ш м т о у домашнитЪ животни 
Продължение отъ бр 9. 

Независимо отъ неговите при
чини, които съ твърде много, без
плодието се дели на две големи 
групи, а именно: 

1) Безплодие при пълно отсът-
ствие на распасзане на животното, 
или нередовно такова (Менструа
ция при жените) и 

2) Безплодие при редовно явя

ване на распасването. 
Ако имаме безплодия при нере

довно явяване на распасванието, съ 
голема сигурность може да се 
твърди, че причините му лежатъ 
въ яйчниците, т. е. че техните 
нормални функции съ нарушени. 
Ако пъкъ распасванието е редовно 
и въпреки това не последва зап-

лодяваие, требва съ положител-
ность да се знае, че яйчниците съ 
напълно здрави и нормални н при
чините на безплодието требва дь 
се търсятъ въ матката, въ влага
лището, или пъкъ въ самия орга-
низьмъ на животното. 

Въ по-вечето отъ случаите на 
безплодие причините лежатъ въ 
заболявание на матката и яйчни
ците, отколкото яъ ръкавите (тръ
бите) на същата, или влагалището. 

Въ всеки случай, требва да се 
знае, че винаги, когато следъ ща
телното преглеждане на едно без
плодно, или пометнало животно, 
не сме се добрали до причините и 
когато въобще те не съ ясни, треб
ва да помислимъ, че Т1Ь С& Ота 
заразително естество. 

Систематизирани, причините на 
безплодието иматъ седалището си 
въ следните органи: 

1) Въ влагалището. То е изло
жено на много заболявания и инакъ 
при здрави полови органи, то мо
же да страда отъ различни въспа-
ления, увеличение (разрастване) на 
девствената ципа, пълно затваряние 
и стеснение, цисти, абцеси, полипи, 
а често пжти и фистули. 

2) Въ шийката на матката. Тя 
може да страда отъ инфекциозно 
възпаление, или пъкъ отъ затва
ряне. което пречи на оплодяванието. 

3) Въ ръкавите (тубите) на мат
ката, което се среща по-редко. 
До колко ръкавите на матката мо
гатъ да бждатъ причина за без
плодието, не е напълно уяснето и 
изследвано, но въ всеки случай 
известно е, че те съ предразполо
жени къмъ същите заболявания, 
както и матката и най-често иматъ 
началото си отъ тамъ, особенно 
ако съ отъ инфекциозно естество 
и следователно, еднакво могатъ да 
бъдатъ причина за безплодието. 
Такъвъ е случая при туберкулоз
ното имъ заболявание, което обик-
новенно има началото си отъ едно 
подобно заболяване на матката, или 
пъкъ отъ коремната кухина при 
туберкулоза на коремните органи. 

4) Причините на безплодието 
могатъ да лежатъ въ яйчниците и 
матката, които стоягь въ голема 
зависимость и затова за техъ треб
ва да се говори едновременно. Едно 
по продължително заболяване на 
матиата почти всекога има за ре-
зултатъ и една промена (заболя
вание) на яйчниците, както и едно 
заболявание на тия последните има 
за последствие заболяванието на 
матката чрезъ изливане на всички 
болестни секреции въ нея. Треб
ва даже да се подчертае, че 
най-често причините за безплодие
то лежатъ въ заболяванието на 
яйчниците. Тукъ на първо место 
стои образуванието на цисти (ме-
хурчести образувания отъ рззлн-
ченъ произходъ). 

Споредъ некои учени даже по-
често първичната причина за забо 
ляванието на матката съ яйчни
ците. 

Заболяванията на яйчничигЬ у 
кобилите е по-редко обаче, от
колкото у кравите и те се ивра-
зяватъ въ по-вечето случаи въ пъл
но отсътствие на ргспасванието, или 
вь нередовность на същото. 

Но освенъ тия важни и основни 
причини за безплодието на женски
те животни, има и второстепенни, 
които не бива да се испускатъ из-
предвндъ. Такива съ: лошото хра-
нение и гледане на животните, а 
особенно презъ време на бремен-
ностьта, бедната на витамини хра
на, прекомерната работа и изто
щение, които съ най вероятните 
причини за безплодието и помета-
ниего на кобилите у насъ, защото 
известно е, че ние българите дър-
жимъ рекордъ въ това отношение. 
Едва лн съществува другъ на-
рсдъ, гдето домашите животни 
съ малки и а к л ю ч е н и я , се 
хранятъ и гледатъ тъй зле, както 
у насъ. Знае се, че сламата е глав
ната имъ храна презъ целата го
дина, съ исключение на времето, 
когато те еж на паша. А що се 
отнася за други грижи, за такива 
едвали може да се говори. 

Решение № 13 
Изложение на директора' на землед. подв. катедра П. Поповъ. 
П р е д с е д а т е л я . Давамъ думата на г. директора на Подвиж. 

землед. катедра да направи своето изложение. 
Директора на земл. катедра П. П о п о в ъ . Чете изложението си 

за дейностьта на Варненската подв. земл. катедра по земледелието и 
отраслите му за 1929—1930 год. 

П р е д с е д а т е л я . Благодаримъ на г. Директора за доброто 
изложенио и сведенията, които даде за развитието на земледелието, 
скотовъдството и отраслите имъ въ окръга. 

Д. Р а л ч е в ъ. Моля г. директора да даде обяснения за памуч-
нате( култура, защото по нея не чухъ нищо. 

Директора на катедрата П. П о п о в ъ. Споменахъ въ доклада 
си, че памучната култура е застъпена въ окръга въ малъкъ размеръ. 

Д. Р а л ч е в ъ . Нъма ли изгледи да потръгне. 
Директоръ катедрата П. П о п о в ъ . Въ Варненски окръгъ нема 

ония благоприятни условия за развитието на памука, както въ южна 
България. Сушата презъ летото твърде много спъва развитието на 
памука, защото колкото за него е необходима топлина, толкова пъкъ 
сушата е вредна. При все това въ окръга има засето 400 декара па-
мукъ. Това е едно малко разширение, което се дължи на купения 
преди две години маганъ, който улеснява твърде много производите
лите въ чистенето на влакната. Ние въ памучната култура не сме 
отишли нидалечъ, защото немаме такива сортове, които да даватъ по 
големи доходи. Опитите съ американския памукъ не дадоха добри 
резултати. 

Т . Я к и н о в ъ . Азъ мисля, че г. директора съ средствата които 
разполага е направилъ много. Допълнителното земледвлеко училище 
въ нашето с. Ново-село се закри къмъ края но учебната година. Об
щината и училищното настоятелство не щади средства и усилия за 
издръжката на това училище, както и за събиране ученици, още по
вече че селото е ценгъръ на големъ брой общини и оохваща некол-
ко районни гимназии. Доколкото имамъ сведения причината за закри
ването му е станалия преди единъ месецъ инциденгь между ръково
дителя на училището г. Ив. Стояновъ и единъ селянинъ. Ако това е 
същинската причина за закриване училището, мисля, че е направена 
голема грешка и моля да се направи необходимо за откриването на 
училището. Предлагамъ да вземемъ едно решение, което да се про-
телеграфира въ Министерството на земледелието съ което да молимъ 
това земл. училище въ Ново-село да се открие часъ поскоро. 

И в. В е л ч е в ъ. По въпроса за тютюневата култура г. дирек
тора каза много малко, като мотивира, че тази култура не предста
влява никакво значение. Мисля, че въ некои места на окръга съ по-

слабо почва, като напр. Преджа, Т.-Арнаутларъ и др. може да вирее 
доброкачественъ тютюнъ. 

Д. Ш и к о в ъ . Ние всека година слушаме изложението на г. 
директора за подобренията на нашето земледвлие и скотовъдство. 
Стремежъ за подобрение има на всекъде и особено у м-ръ Христовъ, 
който се амбициралъ да поправи нещо. Обаче, изглежда, че земле-
двлекия въпросъ не е тъй лесенъ за разрешение. Въ нашата страна 
като че ли виждаме да има една недобра стопанско политика и не тъй 
всестранно проучване на този въпросъ. Ние немаме завършена сто
панска политика. Азъ виждамъ, че частната инициатива не се подава, 
защото докато не видимъ хубавото не го възприемаме; това се дължи 
на слаба култура. Държавата въ това отношение би следвало да на
прави нещо, особено сега при раздаване на общинските места на 
малоимотни, между другото и на специалисти. Необходимо е на без
работните агрономи да се даде по 50 декара земя плюсъ 100 хил. 
лева за обзавеждане, които да обзавеждатъ модерни стопгнетвв. Но 
за големо съжаление това не става, защото като че ли всеки го 
страхъ, не нема да излезе нищо. Но, една крачка напредъ все е нещо 
направено. Ако всичко това е така и желанието да се засили произ
водството за да излезе страната отъ тази страшна криза, озъ питамъ, 
какво е направило нашата държава презъ тази година, когато земле-
дЬлците беха принудени да продаватъ крината жито по 50 лв., по
ради допущането въ България да влезатъ чужди жита, въпреки че 
у насъ имаше достатъчно храни. Сега чета въ вестниците, че м-ръ 
Христовъ свикволъ никаква конференция за да разгледа този въпросъ 
и да се взематъ нуждните мерки. Това се върши едва сега, когато 
наближава новата реколта. Азъ мисля, че тези мерки ще бждотъ 
много късни. 

Г а в р . Ц о н к о в ъ. Длъженъ съмъ да констатирамъ, че има 
единъ голъмъ успвхъ отъ деятелностьта на агрономите, но добре е 
те да се освободятъ отъ ианцеларщината. Азъ бихъ молилъ г. ди
ректора да упражни повече надзоръ върху агрономите за да стоятъ 
повече въ селата и да даватъ наставления презъ'всичкото време на 
земледЬлската работа. Имамъ сведения, че въ едно землед. училище 
единъ учитель е държалъ политически и партизански речи и обиж-
далъ учениците, когато требвало е да държи своите лекции. Требва 
и тукъ директора на катедрата да се намеси за да постави всекиго 
на местото. 

По отношение предложението на г. Шиковъ, азъ мисля, че ние 
като окр. съветъ требва да се занимаваме съ стопанска политика на 
окръга, — да правимъ голема политика не е наша длъжность и едва 
ли сега му е времето. Въпроса за вноса на чужди жито въ България 
ще се разреши отъ народното събрание, където съ отговорните лица 
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Освень това, разните паразитер-
нч болести, като метиля и др., за
разните болести, на първо место 
инфлуенцата по конете, шапа по 
едрия рогатъ добитъкъ и въобще 
всички ония заразни болестч, които 
траятъ по-дълго време и изгоща-
ватъ животните, или пъкъ се ло-
кализиратъ въ половите имъ ор
гани, ставатъ причина за безпло
дието. 

За увеличение на безплодието 
следъ войните твърде голЪмо влия
ние, изглежда, е указало общото 
изтощение на животните отъ пре
комерното напрежение, лошо хра-
нение и гледане и преболедуване 
огь различни болести—заразни и 
незаразни. 

Въ противоположность на изто
щението и затлъстяването е често 
причина за незаплодяванието. 

Джаферлийско училишно настоятелство, Варненско 

О б я в л е н и е 
№ 1 

с. Джаферлий. 25 юлий 1930 г. 
Обявява се на интересуюшитв се, че 31 день отъ пу

бликацията на настоящето въ Варненски окр. вестникъ въ 
канцеларията на първоначалното училище отъ 14 до 18 часа 
ще се произведе търгъ съ явна конкуренция за отдаване 
подъ наемъ, съ срокъ отъ две стопански години, начиная 
отъ 1 септемврий 1930 г. до 1 септемврий 1932 г. на след 
нитв училищни ниви: 

1) „Асмаларъ" отъ 2 2 дек. въ мвстн. Асмаларъ 2) „Ма
настирище" отъ 102 дек. въ М-БСТН. Манастирище; 3) ,Въ 
село отъ 0 5 дек. въ село. 

Първоначална оценка 100 лв. на декаръ за 1 година. 
Залогъ за правоучастие въ търга е 10% върху последната 
наддадена стойность. Всички разноски за публикация и гербо 
еж за емвтка на наемателитв. 

Тържнитв книжа могатъ да се видятъ вевки приежт-
ственъ день въ канцеларията на училището. 

Председатель: А. Киряковъ 
Секретарь гл. учитель: М. М. Алексиевъ 

Казакъ-деренско училищно настоятелство, Варнен. околия 

О б я в л е н и е 
№10 

с. Казакъ-дере, 28 юлий 1930 г. 
Обявява се на интересуюшитв, че на 31 день отъ пу

бликуване настоящето отъ 9 до 11 часа преди обвдъ въ 
училищната канцелария ще се произведе търгъ съ явна кон

куренция за отдаване подъ наемъ за срокъ отъ 4 години 
следнитв недвижими училищни имоти: 

1) нива въ мвстн. „Кара-орманъ" отъ 246 дек. раздв-
лена на 4 парцела. 

Искания залогъ е 10%. Закона за Б. О. П. е задължи-
теленъ за всички конкуренти. Първоначаленъ наемъ 150 лв. 
за година. Тържнитв книжа могатъ ;да се разгледатъ вев-
ки приежтетвенъ день въ училищната канцелария. 

Отъ настоятелството 

Ново-Шипченски Читалищенъ Комитетъ 
Провадийска околия 

О Б Я В Л Е Н И Е № 5 

с. Нова Шипка, 30 юлий 1930 год. 

Обявява се на интересуюшитв, че на 11 день отъ 
публикуване на настоящето отъ 9 до 12 часа преди обедъ 
въ училищната канцелария ще се произведе търгъ съ явна 
конуренция за отдаване подъ наемъ за срокъ отъ 3 години 
следнитв недвижими читалищни имоти: 

1) Нива въ мвстн. „Баларъсжртж" отъ 471 декара, 
рездвлена на 2 парцела. 

. Искания залогъ е 10 на сто. Закона за Б. О. П е 
задължителенъ за всички коннуренти. Първоначаленъ наемъ 
100 лева за година. 

Тържнитв книжа могътъ да се разглеждатъ вевки 
день въ училищната канцелария. 

Отъ Комитета. 

Белевако Училищно Настоятелство 

О Б Я В Л Е Н И Е № 1 8 
с. Белево, 26 юлий 1930 год. 

Белевското училщно настоятелство съобщава на ин
тересуюшитв се, че на единадесетия день отъ публикуване
то настоящето въ Варненски окр. вестникъ, 9 часа сутринь-
та въ канцеларията на първоначалното училище въ село 
Белево ще се произведе доброволно спазаряване РЕМОНТА 
на 3-тв училища. 1 

Извършената работа ще струва около 7,000 лева. 
Поемнитв условия могатъ да се видягъ въ канцела

рията на първоначалното у-ще с. Белево. 

Отъ Настоятелството. 

Печатница „Войниковъ" — Варна 
Телефонъ № 502 

за случая. Ние отъ тукъ можемъ да отправяме къмъ по-горната власть 
молба или мнение, но въ случая, предъ видъ на това, колкото г. Ши-
ковъ знае, толкова и азъ знамъ и мога да му възразя, че внасяната 
царевица минава транзитъ, а причината за вноса на житото ние тукъ 
не можемъ да знаемъ, мисля, че не е уместно и не е време да раз
решаваме този въпросъ. 

Ф. Р а ф а и л о в ъ. Г. г. окр. съветници, ние изслушахме изло
жението на г. директора на катедрата; той констатира всичко каквото 
е направено въ нашия окръгъ по отношение засилването на земле-
делието и неговите отрасли. Направено е туй което можеше да се 
направи отъ средствата, които дава окръга и държавата. Ние не мо
жемъ да констатираме съ задоволство, че това, което е направено е 
единъ активъ. Ще отговоря на г. Шиковъ. 

Известно Ви е, че следъ войната нашето стопанство, особено 
нашето земледвлие е разстроено. Правителствата, които действуваха 
следъ войната се помъчиха да урегулиратъ този въпросъ. Оконча
телно да се разреши земледвлекия въпросъ е невъзможно, защото той 
е единъ въпросъ много голъмъ и още никъде правилно не е разре-
шенъ. Следователно да се иска отъ правителството въ продължение 
на 5 години да го разреши е невъзможно. Издигането и модернизи
рането на нашето земледвлие, създаване достатъчно доходи за нашия 
земкедБлецъ не може . да стане въ 2—3—4 години; това ще обеме 
15—20 години, чакъ когато ще имаме резултати отъ политиката на 
правителството. Требва да бждемъ справедливи и да констатираме 
факта, че отъ момента отъ когато м-ра на земледелието има този ре-
сурсъ въ своите ръце, се прави твърде много въ това отношение. 
Вие разгърнете бюджета и ще видите маса средства да се хвърлятъ 
за повдигане земледълието, ветеринарното дело, скотовъдството и пр., 
доставени съ маса землед. машини и пр. Въ продължение на иЬкол-
ко години еж открити маса землед. училища. Всичко това показва, че 
нашето министерство на земледелието постепенно дава тласъкъ на 
земледелието и скотовъдството. Требва безпристрастно да признаемъ, 
че въ туй отношение се прави доста много. Може да има грешки 
при повеждането на тази политика отъ правителство и агрономи, но 
ние требва да знаемъ, че и отделния стопанинъ, който твори, въ про
цеса на тази своя дейность и той може да прави грешка. 

По въпроса за резолюцията на г. Шиковъ противъ политиката 
на правителството по вноса на житата. Този въпросъ не е така дре-
бенъ както се представя отъ г. Шиковъ. Той е единъ големъ въпросъ 
на нашата финансова, ако щете и външна политика; това е междуна-

роденъ въпросъ, който ще се разреши отъ големите държави. Когато 
преди известно време правителството искаше да увеличи известни 
мита, последваха три ноти отъ великите сили, които протестираха 
противъ подобно увеличение. Тази година ние имаме поша реколта, 
обаче имаме жита и отъ миналата година. Производството на нашия 
земледвлецъ струва скъпо, защото се обработва съ примитивни сред
ства, поради което житата, които искарваме въ нашата страна слу-
жатъ само за местна консумация. Сега не можемъ да пращаме жи
тата си въ видъ на брашна'въ страната на Кемалъ-паша и Гърция, 
защото тамъ си създаватъ национална брашнена индустрия. Сръб
ските брашна отъ Хърватско съ по-доброкачествени отъ нашите и 
затова идватъ. Нима българското правителство и българския търго-
вецъ иска да става този вносъ за да излезе отъ страната една сума 
отъ 350 милиона. Сръбската държава, която й требва валута пуска 
житата въ България по 5 лв. кгр. житото. И тогава когато големия 
индустриалецъ на ямболската и бургазка мелница, демократъ, казва, 
че когато менъ ми се предлага жито на българската борса по 500 лв. 
хектолитра, а азъ го нг}мирамъ по 400—450 лв., защо да не го купу-
вамъ, за да го преработя въ брашно и го изнеса на международния 
пазаръ на конкурентни цени? Нашето правителство увеличи цената 
ни митото, обаче сръбското правителство на свой редъ премахна пре
возните цени или намали износните мита. Ако правителството вземеше 
нови мерки, това можеше да се изтълкува че прави репресалии. Ние 
ще се боримъ противъ този вносъ съ зконните средства. Правител
ството на днешния день въ София свиква конференция, която ще из
каже своето мнение, което ще почийа на опита и живота, ще бл-де 
внесено въ министерския съветъ, парламентарната група и впослед 
ствие въ съвета. Вие може да вземете резолюция съ която де пори
цаете тая политика на правителството, обаче требва да знаете, че тази 
политика не зависи отъ Васъ и отъ министра, а има по-дълбоки при
чини, Окръжния съветъ не може да вземе подобна резолюция — не 
че не можемъ да се занимаваме съ такъвъ въпросъ, но не требва да 
се залавяме за желтата преса, която си прави своя политика. 

2) Азъ моля окр. съветъ да подчертае, че политиката по отноше
ние на нашето земледелие, цели издигане на земледелието чрезъ 
произвеждане по-доброкачествени продукти за да даде повече благо
състояние на българския народъ; 

2) Въпроса за вноса на житата е отъ компетенция на централ
ната власть и тя ще вземе съответната позиция, която ще запази ин
тересите, както на българската държава, така и на българския народъ, 


